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Máme každý den možnost rozhodnout, jakým hodnotami se budeme řídit. Spousta lidí

dokáže více říci, jak bychom měli jednat a jak se chovat, ale jejich činy o tom nevypovídají.

Osobně pracuji na tom, abych každý den žil a řídil se zásadami, které v sobě obsahují

moudrost mnoha generací.

Různé styly taekwonda přijímají různé filozofické základy. Mnoho z těchto základů však

vychází z pěti přikázání Hwaranga, které jsou jeho historickým odkazem. Choi Hong Hi vyjádřil
svůj filozofický základ pro Taekwondo jako pět zásad Taekwonda

Zásady

● Zdvořilost (예의 – jeŭi). Žák by se měl chovat podle zásad zdvořilosti, aby si vytvořil ušlechtilý

charakter.

● Čestnost (염치 – jŏmčchi). Schopnost rozlišit dobré od špatného. Ten, kdo má špatné svědomí, se

musí cítit vinen.

● Vytrvalost (인내 – innä). Dosažení čehokoliv, ať je to mistrovský stupeň nebo fantastická technika, je

závislé na tom, zdali si žák stanoví svůj cíl a pak vytrvá. „Ten, kdo je netrpělivý ve všedních věcech,

může zřídka dosáhnout úspěchu ve věcech velké důležitosti.“ — Konfucius

● Sebeovládání (극기 – kŭkki). Žák by se měl v souboji kontrolovat, aby předešel zranění jak u sebe,

tak i u protivníka. Měl by se naučit žít a pracovat podle svých schopností a zájmů. „Silnější je ten, kdo

dokáže zvítězit sám nad sebou než ten, kdo dokáže zvítězit nad někým jiným.“ — Lao-c 

● Nezlomný duch (백절불굴 – päkčŏl pulgul). Seriózní žák má být skromný a čestný. Je-li postaven tváří

v tvář nespravedlnosti, má jednat s agresory beze strachu a zaváhání. „Je zbabělé nepromluvit proti

násilí a nespravedlnosti.“ — Konfucius



Začátek cesty

“Ten nevydrží…”

“Stačí jeho brácha…”

“On vypadá, že ho to nebaví…”

Takto by se dal popsat můj vstup do oddílu tehdy ještě Il-Dong Ostrava. Psal se rok 2002, a já

byl maminkou “dobrovolně” přiveden na trénink. Z toho dne si pamatuji především to, že

jsem šel cvičit s žlutými pásky a jedné cvičenkyně, kterou jsem dostal do dvojice, jsem se bál

více, než postupem času většiny soupeřů, které jsem na soutěžích potkal. Prvních 6 let

vnímám stále tak, že jsem pořádně moc nevěděl, proč na tréninky chodím a proč dělám to

co dělám. Téměř 100% docházku jsem měl primárně z toho důvodu, že jsem chtěl mít 100%

docházku. Nebylo cílem udělat co nejdříve černý pásek, vyhrát soutěž nebo být nejlepší.

Samotná cesta se stala cílem, i když jsem to tak v danou chvíli nevnímal. Pokud jsem měl na

něco talent, tak to bylo vypadat při sportovním boji, jako bych měl do několika vteřin usnout,

flegmatický přístup naprosto ke všemu a jak konstantně a disciplinovaně chodit pozdě.

Naštěstí mohu říct, že za téměř 20 let v Taekwondu si díky mému přístupu, tréninku a

osobnímu rozvoji už všichni na mou “talentovanost” zvykli, nebo v to alespoň doufám.

Základní kámen

Už v průběhu školních let, formovaly postupně zásady Taekwonda mou osobnost. Bohužel

trvalo dlouhou dobu, než jsem se jimi začal skutečně řídit a vše potřebovalo svůj čas, tvrdé

zkušenosti a životní zkoušky. Kdo z nás může říci, že nikdy neudělal chybu? Kdo o sobě
dokáže tvrdit, že vždy dodržovat zásady za všech okolností? V tělocvičně i mimo ni, se

můžeme dostat do situací, kdy morální rozhodování není rozlišováno pouze na dobré či

špatné. Nemohu tedy říci, že bych byl vždy a všude ke každému zdvořilý a slušný. Ve škole,

podnikání i osobním životě byly chvíle, kdy jsem nejednal na rovinu, ať už z vlastní vůle,

ovlivněný názorem či tlakem ostatních nebo pod tíhou okolností. Byly chvíle, kdy jsem chtěl

všechno hned a rychle. Nerozuměl jsem významu “Do” a samotné páskování se v určitou

chvíli pro mě stalo symbolem “kariérního růstu”. Neudržel jsem vždy čistou hlavu a pod

návalem emocí dělal chyby, nekontroloval jsem plně své jednání a činy.

A byly chvíle, kdy jsem chtěl všechno vzdát...

Zásady Taekwonda mi nicméně umožnily se ze všech chyb poučit a nastavily kompas, který

následně určil cestu dalšího dozrávání a rozvoje. Staly se tím základem, který se mnou zůstal

v dobrém i zlém.



Vzestup a pád - znovu a znovu

První skutečné uvědomění si, že mě roky tréninků nasměrovaly na určitou cestu, bylo po

přijetí do Střediska talentované mládeže pro Severní Moravu a následně po získání titulu

Nejúspěšnějšího juniora, spolu s pozvánkou do státní sportovní reprezentace. Cítil jsem

nejen vlnu úspěchu, ale i pokoru k příležitosti, která se mi naskytla. Dnes to vnímám jako

probuzení nového vlastního já. Přípravu na reprezentační soutěže, považuji za velkou

zkoušku vytrvalosti. V roce 2010, proběhla v mé nejsilnější disciplíně - speciálních

technikách, změna způsobu provedení kopů na povinné nůžky = Odrazová noha je zároveň
tou, která techniku provádí. Při přípravě na Mistrovství světa v Bělorusku, jsem vytrvale

trénoval i několikrát denně provedení této techniky a v lhůtě přibližně 1-2 měsíců, se

kompletně přeučil. Sladkou tečkou za touto snahou byla ona zlatá medaile. I přes tento

úspěch, jsem nakonec nebyl na následující Mistrovství světa v Číně vybrán a své snažení

jsem vzdal. Místo, abych vytrval a pokračoval v tréninku a přijal rozhodnutí s pokorou,

považoval jsem daný výsledek za křivdu a skončil. Nebyl jsem připraven, musel jsem dozrát.

Při začátcích mé profesní kariéry jsem díky vybudované disciplíně a částečně osvojeným

zásadám patřil k těm “nadějným”, po soutěžních úspěších velmi ambiciózním a hladovým.

Opět jsem ale nedokázal jednat na rovinu a říci “ne”. Místo toho, abych překážkám a

problémům čelil, vyhýbal jsem se jim. Každá z těchto nevyřízených věcí, se nakonec vrátila

jako boomerang - formou, která mě zasáhla a překvapila více, než jsem doufal.

Během budování vlastního podnikání a omámen úspěchem, jsem na cestě zapomněl, jaké

zásady mě celou dobu formovaly. Zásady, jejichž dodržování jsem vyžadoval od sebe

samého, jsem naprosto přehlížel a ignoroval u mých kolegů. Prozatimní úspěch bohužel

potlačil ty skutečně důležité hodnoty a nakonec byl i jednou z příčin velkého životního

převratu.

V průběhu té doby jsem se snažil prezentovat na určité úrovni, respektoval jsem a respektuji

obchodní partnery, podřízené od manažerů po brigádníky jako rovnocenné kolegy. Jako

zdvořilost považuji chovat se k lidem stejným metrem, bez ohledu na jejich momentální

postavení a nepovyšovat se nad ostatní. Proto jsem vždy jako nadřízený - ať už manažer

nebo ředitel, nikdy nezneužil svého postavení k silovému prosazení své vůle. Respekt ke

starším i zkušenějším je pro mě samozřejmostí, i když s notnou dávkou občasné rebélie.

Obyčejné zdvořilosti jako podržení dveří starším, pomocná ruka příteli či úsměv za špatného

dne, je pro mě naprostou přirozeností.

Naučil jsem se s lidmi jednat tak, jak bych chtěl, aby jednali oni se mnou. Cítím, že zásada

“Čestnosti”, mi nyní umožňuje řešit spoustu problémů s nadhledem a odstupem, neboť se

již nemusím dívat přes rameno a za svými rozhodnutími si pevně stojím. Příkladem takového

jednání považuji nepříjemnou pravdu hned, než lež zastřenou úsměvem.



Během let 2014 - 2019, jsem bohužel opakovaně přihlížel intrikám, politikaření a křivého

jednání. Místo, abych způsob jednání lidí v mém okolí, které bylo v rozporu s mými zásadami

netoleroval, nechal jsem jim volný průběh, přihmouřil oči a případně se snažil za takovým

jednáním hledat způsob, jak jej obhájit. Postupem času bylo těžší a těžší rozlišit, co je

správné a co už je za pomyslnou hranicí únosnosti. V retrospektivě vidím, že nekonání mělo

podobný efekt, jako s tímto jednáním souhlasit a podporovat jej.

“Má-li zlo triumfovat, potřebuje jediné - aby slušní lidé nedělali nic.”

Zásady a hodnoty, ve které jsem věřil, jsem se snažil vštěpovat, ale nevyžadoval jsem je

důsledně. Místo férového jednání, jsem byl přítomen ukončování spolupráce s některými

“neproduktivními” pracovníky způsobem, který byl nátlakový, velmi silový a zbytečně
stresující. Bezohlednost k lidským osudům se stala novým standardem. Medicína, kterou

jsem nakonec měl sám možnost ochutnat.

“Byla to medicína nepříjemné chuti, ale myslím, že ji pacient potřeboval”

Formu sebeovládání beru jako nezbytnou a důležitou součást výcviku, neboť trénink nám

dává určitou sílu a moc, kterou není správné zneužít pro vlastní sobecké účely. Ego je třeba

dát stranou. Ve vypjatých situacích, ať už se jedná o hádky, vyhrožování či pohrůžku násilí,

jsem schopen díky tomu zachovat chladnou hlavu a vždy si říct “Na tréninku máš tolik

rvaček, proč se pouštět do další”. Bez ohledu na všechny křivdy, jsem nevyužil Taekwon-do

k účelům “vyřizování účtů” a umožnilo mi v takových chvílích jednat s nadhledem, neboť i
neuváženě mířená slova mohou ublížit více než tisíce úderů.

Mezi mou poslední zkouškou na III. Dan a tou nadcházející, uběhlo celých 8 let. Pokud bych

tehdy měl sám sebe pouštět k té současné, dnešním pohledem bych řekl “Technika možná

je na úrovni IV. DANu, ale hlava nikoliv”. Čekací lhůty mezi jednotlivými zkouškami nejsou

pouze formální překážkou. Slouží právě k dozrávání a osvojování filozofie a zásad

Taekwon-do, které následně uplatňujeme v našich každodenních životech, v tělocvičně i

mimo ni.



Nezdolný duch zachraňuje životy

V roce 2019 jsem prošel velkou životní zkouškou, zatím nejtěžší, kterou jsem měl možnost

zažít. Veškerý dosavadní úspěch a na čem mi v danou chvíli záleželo - kariéra, vztah, peníze,

pracovní přátelé, naplnění života...vše se lusknutím prstu zhroutilo a zmizelo jako domeček z

karet. V takových chvílích člověk přemýšlí o všem možném, hledá spravedlnost a říká si, proč
se to děje zrovna jemu. Pro běžného člověka bývají řešením či exity v takových situacích

často spojené s alkoholem, drogami a v nejhorším, si v těžké chvíli zvolí ukončení trápení

definitivním způsobem. Poslední možnost bohužel byla i jedna z těch, které ve slabších

okamžicích přicházela v úvahu...

Nezdolný duch a za roky zocelená vůle, mi však dávala a stále dává důvod pokračovat a

nevzdávat se. Pomohla mi náročné období překonat a mě samotnému dokázat, že je třeba se

opět chopit kormidla. Velké poděkování v překonání tohoto období, patří i mé rodině.

Zároveň návrat k aktivnímu tréninku Taekwonda a znovu shledání s přáteli, ve mě opět

obnovil důvěru v lidi a v to, že Taekwon-do svými zásadami vychovává komunitu, jejíž chci

být součástí. Člověk si tyto fakta často uvědomí až v klíčových okamžicích, kdy nic není

dáno a vše v co věřil, se rozpadne.

Nezdolný duch zachránil život nejen můj, ale i lidí, které jsem dostal díky tomu šanci ještě
ovlivnit a jejich životů se dotknout.

“Věřím, že vítězové jsou definováni nikoliv svými vítězstvími, ale svou schopností se zotavit ze

svých pádů”

Závěrem

Pokud jsem se něco naučil, tak to, že zásady je nutné vyžadovat primárně od sebe samých,

až následně od ostatních, a stejně tak je automaticky od druhých neočekávat. Né vždy je vše

“černobílé”. Zásady mohou nastavovat způsob našeho jednání a chování, ale nesmí být

něčím, co někdy nečestný může zneužít. Kdykoliv kdy jsem cítil, že by mohlo být mé jednání

neslučitelné se Zásadami, myšlenkami a standardy Taekwonda, řekl jsem si:

“Nemohl bych se podívat Markovi do očí”.

Za tohoto zodpovědného “strážce” v mojí hlavě, děkuji mému instruktorovi Marku Lazorovi.

Věřím, že zásady Taekwonda slouží k utužování určitých osobnostních a morálních hodnot a

část “Do” může být často důležitější, než veškerý trénink tulů, sportovního boje, přerážení

desek či střešních tašek nebo praktická sebeobrana. Nejlépe vyhraný souboj je ten, který

nevyhrajeme údery či kopy.



A nejdůležitější souboj, který musíme vybojovat, je se sebou samými, aneb jak pravil Ernest

Hemingway:

„Není nic vznešeného na tom, že jste nadřazení vašemu bližnímu; Skutečná vznešenost je

být nadřazený vašemu bývalému já.“
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